
Sporazum SOFA, koji SAD imaju sa skoro svim evropskim
zemqama, otvara nam mogu}nosti {ire saradwe, a naj-
zna~ajniji je Program dr`avnog partnerstva (State Partnership
Programme), u na{em slu~aju sa Nacionalnom gardom Ohaja,

ocewuje general-major Zdravko Pono{, zastupnik na~elnika
General{taba Vojske Srbije, u izjavi za Odbranu posle povratka
iz SAD, gde je boravio od 5. do 8. septembra kao ~lan delegacije
predsednika Srbije Borisa Tadi}a. 

Program je to, kako mu ime ka`e, dr`avnog partnerstva, a ne
iskqu~ivo vojnog. On uglavnom zapo~iwe kao vojno-vojni, kasnije
evoluira u vojno-civilni i sve vi{e poprima odlike civilno
-civilne saradwe. Upravo je to va`no da na{a javnost zna, da to
nije samo vojna tema ve} mogu}nost ostvarivawa zna~ajnih rezul-
tata u mnogim oblastima saradwe. 

General Pono{ isti~e da nije neobi~no da vojna saradwa
me|u dr`avama ponekad ide korak ispred drugih oblika saradwe.
U na{im odnosima sa SAD to je jedan od razvijenijih oblika, ali
ne treba zaboraviti ~iwenicu da su SAD trenutno najve}i strani
investitor u Srbiji. 

POTENCIJAL ZA USPE[NU SARADWU
[ta za nas zna~i Program dr`avnog partnerstva? Zna~i

mnogo i vi{e nego za druge zemqe koje ga imaju, a ima ga oko 50
zemaqa u svetu, od toga 24 iz Evrope, ka`e general Pono{ i ob-
ja{wava da za nas zna~i utoliko vi{e budu}i da jo{ nismo u Part-
nerstvu za mir. Uz partnerstvo sa Ohajom otvaraju nam se
mogu}nosti za interoperabilnost, jer }emo sara|ivati sa Na-
cionalnom gardom, vojskom koja broji 16.000 qudi i koja je orga-
nizovana po standardima Natoa.

Da bismo boqe shvatili su{tinu tih snaga treba znati
~iwenicu da su ameri~ke jedinice anga`ovane u na{em regionu sve
iz nacionalne garde. Dakle, re~ je o pravoj vojsci, a ne o rezervi
u nekom standardnom smislu re~i. 

Za{to smo dobili Ohajo? Razlog je demografskog karaktera,
jer je na{a dijaspora dosta brojna u toj dr`avi, a tu je i senator
Xorx Vojnovi~, ~ovek na{eg porekla, koji je podr`ao ovu saradwu.
Drugi razlog je, navodi general Pono{, u ve} ostvarenoj afirma-
ciji Ohaja u realizovawu takvog programa sa Ma|arskom. U toj
saradwi program je pro{ao evoluciju od vojno-vojnog do skoro
izrazito civilno-civilnog. Iskustvo celokupne saradwe Ohaja sa
Ma|arskom govori da je re~ o gardi koja ima potencijal i refer-
ence za veoma uspe{nu saradwu.
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AKTUELNO

GENERAL-MAJOR ZDRAVKO PONO[ 
O RAZGOVORIMA U SAD

UBRZAWE
SARADWE
Potpisivawe sporazuma SOFA
(Status of Forces Agreement),
koji reguli{e status ameri~kog
vojnog osobqa tokom boravka 
na na{oj teritoriji, krunisawe
je vi{egodi{weg rada na
unapre|ewu vojne saradwe i
konkretnog dvogodi{weg rada 
na pripremawu tog dokumenta 

General Pono{ ka`e da su ~lanovi srpske delegacije pri-
likom posete Kolumbusu, glavnom gradu Ohaja, do~ekani ne samo
kao partneri nego i kao prijateqi, a sve~ani vojni stroj stajao je
pored srpske zastave i intonirana je himna Bo`e pravde. Utisak je
potvr|en i prilikom prezentacije vojne saradwe prire|ene za
na{u delegaciju, kojoj su prisustvovali svi komandanti jedinica
ranga brigada. Prisustvo top menaxmenta Nacionalne garde
potvr|uje spremnost za saradwu u kojoj }emo dobiti onoliko ko-
liko budemo spremni da prihvatimo. 

ZNAWE NA PRVOM MESTU
O konkretnim oblicima saradwe razgovara}e se ve} krajem

septembra, najavquje general Pono{, kada nam u posetu dolazi ko-
mandant Nacionalne garde Ohaja general Gregori Vejt, a potom
sredinom oktobra, kada u posetu dolazi general Stiven Blam, ko-
mandant Nacionalne garde SAD. Nakon toga mo`emo o~ekivati pr-
vo razmenu ekspertskih radnih grupa, a u dogledno vreme i zajed-
ni~ke ve`be i {iru saradwu na planu obuke. 

To je program kojim }emo mnogo dobiti, posebno u stru~nom
smislu, a ni{ta ne gubimo, nagla{ava general Pono{. Partnerski
odnos omogu}ava nam razmenu iskustava i znawa sa jedinicima ko-
je funkcioni{u po standardima Natoa i koje imaju izvanredno
iskustvo u mirovnim operacijama. 

General Pono{ je o aspektima vojne saradwe dve zemqe u
Pentagonu razgovarao sa zamenikom na~elnika Zdru`enog gener-
al{taba admiralom Edmundom \iambastijanijem. To je tako|e bio
vrlo srda~an i konstruktivan razgovor, gde je dogovoreno da nakon
potpisivawa sporazuma SOFA treba krenuti u prakti~ne oblike
saradwe. Dogovoreno je da se jo{ vi{e podr`i {kolovawe na{ih
oficira i poha|awe kurseva u obrazovnim centrima Natoa. 

Od svih oblika general Pono{ je najvi{e insistirao na
obrazovawu i obuci, odnosno znawu, o ~emu je posebno govorio za
~asopis ”The Stars and Stripes”. ”Mo`ete dobiti pare, ali ih
potro{ite, mo`ete dobiti opremu, ona zastari, ali znawe je ono
koje ostaje. To je dugoro~na investicija koja ne mo`e brzo da se
stekne, ali ni brzo da se izgubi”, objavio je u intervjuu sa gener-
alom Pono{em ~asopis ameri~kih oru`anih snaga. 

Treba ista}i i razgovore vo|ene sa kongresmenima i sena-
torima ~lanovima komiteta za oru`ane snage u kojima je posebno
podvu~en dobar razvoj saradwe Srbije i Amerike. Nedavno ob-
javqeno pismo podr{ke pet kongresmena, a posle toga i 24 sena-
tora, zna~e podr{ku toj vrsti saradwe i apel predsedniku Bu{u
da je podr`i. Oni su tako nastupili i sada, podr`avaju}i na{e
reforme i razvoj bilateralne saradwe. U tim razgovorima, ka`e
na kraju general Pono{, nagla{eno je da Srbija i Amerika imaju
dugu istoriju prijateqstva i vojnog savezni{tva u velikim ratovi-
ma, a ovih dana obele`eno je i 125 godina diplomatskih odnosa
dve zemqe.
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